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HEPATOPROTECTOR IN THE COMPLEX TREATMENT OF PATIENTS WITH PULMONARY 
TUBERCULOSIS WITH ADVERSE REACTIONS TO MEDICINES
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Abstract. Various types of adverse reactions to medications often occur during the treatment of diseases that require the 
simultaneous administration of several drugs. Methods. To study the effect of the natural hepatoprotector Hepatomunil 
on immunological and biochemical blood parameters, there was a clinical and laboratory examination of 20 adult patients 
with pulmonary tuberculosis with a deviation from the norm of at least one blood test of the liver or kidneys function 
during antituberculosis treatment. Biochemical and immunological research methods were used. The drug Hepatomunil 
was prescribed in the second month of standard four-component anti-tuberculosis therapy for 20 days. Results. There was 
a significant decrease in blood levels of cytolytic enzymes AST and ALT after the course of treatment with Hepatomunil 
which showed an effective hepatoprotective action. The phagocytic number of blood granulocytes increased significantly 
from (6.3 ± 0.6) units up to (11.2 ± 2.1) units; and the one of blood monocytes did from (6.8 ± 0.7) units up to (11.1 ± 1.7) 
units also. The drug had no effect on the studied parameters of cellular immunity (CD3+19–, CD4+8–, CD4–8+, CD3–16+, 
CD3–19+). Conclusions. The drug Hepatomunil demonstrated not only pronounced hepatoprotective, but also 
immunomodulatory properties when used in the complex therapy of patients with pulmonary tuberculosis. It stimulated 
the blood phagocytes function by restoring their ingesting capacity (with an increase of the phagocytic number), which is 
very important in the treatment of patients with chronic lung diseases with infectious agents involved, which are destroyed 
better when the phagocytic function of blood cells is activated.
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АКТИВАЦИЯ ФАГОЦИТАРНОГО ЗВЕНА ИММУНИТЕТА ПРИ ПРИМЕНЕНИИ 
ПРИРОДНОГО ГЕПАТОПРОТЕКТОРА В КОМПЛЕКСНОМ ЛЕЧЕНИИ БОЛЬНЫХ 
ТУБЕРКУЛЕЗОМ ЛЕГКИХ С ПОБОЧНЫМИ РЕАКЦИЯМИ НА МЕДИКАМЕНТЫ
Е. М. Рекалова, Ю. А. Матвиенко, О. Р. Панасюкова, Н. И. Грабченко, В. М. Жадан, С. Г. Ясир, Т. В. Тлустова, 
А. В. Тараненко, М. В. Погребная, С. П. Коротченко
ГУ «Национальный институт фтизиатрии и пульмонологии им. Ф. Г. Яновского Национальной академии меди-
цинских наук Украины», Киев, Украина

Резюме. Побочные реакции на медикаменты различного генеза часто возникают при при терапии заболеваний, 
требующих одновременного назначения нескольких препаратов. Методы. Для установления влияния природно-
го гепатопротектора Гепатомунила на иммунологические и биохимические показатели крови, проведено клини-
ко-лабораторное обследование 20 взрослых больных туберкулезом легких, в анализах крови которых при прове-
дении противотуберкулезного лечения наблюдалось отклонение от нормы как минимум одного показателя 
функции печени или почек. Были использованы биохимические и иммунологические методы исследования. 
Препарат Гепатомунил назначался на втором месяце стандартной четырех-компонентной противотуберкулезной 
терапии в течение 20 дней. Результаты. После курса лечения препаратом Гепатомунил наблюдалось достоверное 
снижение в крови уровней цитолитических ферментов АСТ и АЛТ, что свидетельствовало об эффективном гепа-
топротекторном действии препарата. Отмечалось также достоверное увеличение фагоцитарного числа грануло-
цитов крови с (6,3 ± 0,6) усл. ед. до (11,2 ± 2,1) усл. ед. и моноцитов крови с (6,8 ± 0,7) усл. ед. до (11,1 ± 1,7) усл. 
ед. На исследуемые показатели клеточного иммунитета (CD3+19–, CD4+8–, CD4–8+, CD3–16+, CD3–19+) препарат не 
влиял. Выводы. Препарат Гепатомунил при применении в комплексной терапии больных туберкулезом легких 
продемонстрировал не только выраженные гепатопротекторные, но и иммуномодулирующие свойства со стиму-


